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Protokoll fört vid pensionärsrådets sammanträde den 24 oktober 2011 
 

Justerat den 25 oktober 

 

Godkänt via e-post Godkänt via e-post 

  

Kerstin Bergenbrant Olsson                                Kerstin Svenson  

    

Plats: Förvaltningen, Lars Magnus 

Tid:   Kl. 10-12  

 

Närvarande: 

Kerstin Bergenbrant ordförande SPF     

Olsson 

Marianne Svensk vice ordförande PRO 

Eiwor Arthursson ledamot PRO 

Valter Lund  ledamot PRO  

Lars Åsberg  ledamot SPF  

Bertil Wretlund        ersättare                         PRO 

Bertil Andersson ersättare PRO 

Tita Bergquist ersättare SPF 

Ingrid Eriksson ersättare  SPF 

Kerstin Svenson ersättare SPRF 

  

Ingrid Widebäck avdelningschef för social omsorg 

Yvonne Goldberg avdelningschef för personalfrågor och utförare inom äldreomsorgen 

Anneli Rydström  sekr. i rådet 

 

Stadsdelsnämnden §  

Abit Dundar (FP), ordförande 

Eva Fagerhem (S) vice ordförande 

Johan Nilsson (M) 

Jonas Naddebo (C) 

Johan Faxér (MP) 

Carita Stenbacka Tenezakis (V) 

 

§ 1. Sammanträdets öppnande 

Ordförande hälsade välkommen till dagens sammanträde och förklarade mötet 

öppnat.  

 

Kerstin Bergenbrant Olsson inledde med att informera från mötet i fredags med 

Söderorts Polisen, där frågor kring brott mot äldre togs upp. I arbetsgruppen som 

träffas en gång per termin ingår också trafikpolisen och den polis som särskilt arbetar 

med brott mot äldre samt 12 volontärer. Kerstin och Marianne deltar i gruppen.  
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Viktiga råd från polisen är  

 att aldrig låta dörren stå olåst  

 att vara uppmärksam på om någon person står bakom dig i bankomatkön 

och vara försiktig om personen därefter erbjuder att hjälpa dig med något       

 

§ 2. Förslag till dagordning 

Dagordningen godkändes.  

 

§ 3. Utseende av justerare 

Kerstin Bergenbrant Olsson och Kerstin Svenson utsågs att justera dagens protokoll.

  

§ 4. Anmälan av protokoll 

  

 Pensionärsrådet 2011-09-27  

 Protokollet godkändes och lades till handlingarna. 

  

 Handikapprådet 2011-09-22 

 Pensionärsrådet ställer sig bakom handikapprådets synpunkter.  

  

 Stadsdelsnämnden 2011-09-29 

 

 Ang. § 5. Tertialrapport 2 – 2011 

Prognosen visar ett underskott om 2,4 mnkr, bl.a. för individ- och familjeomsorgen. Ett 

underskott redovisas också om 4,2 mnkr för ekonomiskt bistånd.  

Vad är skillnaden mellan individ- och familjeomsorg och ekonomiskt bistånd, undrade 

pensionärsrådet. Har kostnaden för ekonomiskt bistånd ökat på grund av ändringar i 

försäkringskassans regler? 

 

Ingrid Widebäck informerade att det är olika ”budgetpåsar” för individ- och 

familjeomsorg, där bl.a. missbruksvården ingår och ekonomiskt bistånd som är 

försörjningsstöd. Det är främst en budgetteknisk fråga. 

 

Kostnaderna för försörjningsstöd ökar. Den stora gruppen är äldre långtidsarbetslösa, 

enligt Ingrid.  

 

Ang. § 14. Stockholms miljöprogram 2012-2015.  

Av ärendet framgår att alla de utförare som finns inom hemtjänst inneburit ökat 

bilresande. Vid samma port kan det stå flera bilar från olika hemtjänstutförare. 

Pensionärsrådet kan se att det är svårt att göra något åt detta eftersom den äldre har 

möjlighet att välja hemtjänstutförare, vilket också konstaterades av förvaltningen.  

 

 Kommunstyrelsens pensionärsråd 2011-10-11 

 Ang. § 8. Remiss av betänkandet ”Kommunaliserad hemsjukvård”.  

 Pensionärsrådet ställer sig bakom KPR:s yttrande som lyder.  

”Kommunstyrelsens pensionärsråd delar förvaltningens förslag att överföra den 

primärvårdsbaserade hemsjukvården i kommunal regi, medan den sjukhusbaserade 

(den avancerade hemsjukvården) ska vara kvar i landstinget. Där krävs 

specialistkunskaper som erhålls från klinikerna, snabba utryckningar av 

specialistläkare, vårdplaner som möjliggör snar inläggning. Detta är en vårdform 

som har vuxit sig stark under flera år, är mycket uppskattad och ett förändrat 

huvudmannaskap skulle rasera verksamheten.” 
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 BRÅ 2010-09-02 

 Pensionärsrådet tycker att det var ett bra och informativt protokoll.  

 

§ 5.  Aktuell information från förvaltningen 

Ingrid Widebäck och Yvonne Goldberg informerade om stadens förslag till budget 

för äldreomsorgen 2012 och förändringar jämfört med 2011.  

 

Övergripande 

 Fortsatt satsning på ökad bemanning på demensboende, t.o.m. 2014. 

 Satsning på kompetensutveckling inom demensvården, grundutbildning 

med språkutbildning samt kompetensutveckling för biståndshandläggare.  

 Gemensam värdegrund, värdighetsgarantier och värdegrundsmärkning 

ska förankras och tillämpas. 

 Implementering av demensriktlinjerna, bl.a. genom att stödja lokala 

samverkansgrupper. (Föreläsningen den 8 november, om samverkan kring 

personer med demenssjukdomar, är ett led i detta.) 

 Förenklad biståndsbedömning, tidigast 1 juli.  

 Utreda lämplig nivå för hemtjänst med förenklad biståndsbedömning. 

 Nytt avgiftssystem  

 Trygghetsjouren tar över hanteringen av ansökningar om trygghetslarm 

från stadsdelsnämnderna fr.o.m. 1 januari 2012. Successivt övertagande av 

pågående beslut. 

 ÄldreDirekt – samverka med landstinget för utökade öppettider. 

 Centralisering av köhantering för vård- och omsorgsboende och uppföljning av 

ramavtalen ska utredas. 

 Organisatorisk placering av heminstruktör ska utredas. Centralisering 

eller regionalisering ska prövas. I Hägersten-Liljeholmens stadsdel finns det 

två heminstruktörer som ger råd och hjälp till personer som har syn- och 

hörselnedsättningar. 

 Arbetet med målsättning om övertagande av hemsjukvården intensifieras, 

handlingsplan tas fram. 

 Ung i omsorgen 

 Angeläget att kunskaperna om homo-, bi- och transsexuella personers situation 

ökar inom äldreomsorgen. 

 

Stadsdelsnämnder 

 För omstrukturering av servicehusen Trekanten och Axelsberg kan 

stadsdelsnämnden fatta slutgiltigt beslut. Bidraget för tomgångshyror i 

samband med omstrukturering från servicehus till trygghetsboende 

kvarstår.  

 All tillsvidareanställd personal ska ha grundutbildning.  

 Möjlighet för äldre att komma iväg på dagsutflykter under hela året.  

 Genomförandeplanen och den sociala dokumentationen ska fortsatta utvecklas. 

 Uppsökande verksamhet ska erbjudas personer över 80 år. Möjlighet att 

fylla i ”Dokumentet om mig” 

 Äldre ska få god och näringsriktig mat samt en lustuppfylld måltidsupplevelse. 

 

§ 6. Rapport från förtroenderåden 

Aspuddens förtroenderåd, Marianne Svensk: Det blir julresa den 15 december. 

 

Nybohovs förtroenderåd, Marianne Svensk: Fest anordnas den 25 november. 
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Förtroenderådet protesterar mot att Trekantens servicehus omvandlas till 

trygghetsboende. 

 

Trekantens förtroenderåd, Eiwor Arthursson: ”Räkfrossan den 29 september var 

mycket uppskattad av de boende. Gemensam middag kommer att anordnas en gång i 

månaden för de boende. Nästa möte är den 10 januari 2012.   

 

De boende på Trekantens servicehus är oroliga och ledsna och undrar hur det 

kommer att bli om planerna på trygghetsboende genomförs.   

 

Kransen och Hägerstensåsens förtroenderåd, Bertil Andersson: Förtroenderådet 

har anordnat lunch med ärtsoppa. 

 

Fruängsgårdens förtroenderåd, Lars Åsberg. Den 30 oktober ordnar 

förtroenderådet kaffestund. Nästa möte hålls den 24 november och rådet ska då 

planera luciafirandet.  

 

Axelsbergs förtroenderåd, Tita Bergqvist. Årsmötet hålls den 27 oktober och den 

14 december blir det julfest. 

 

§ 7. Inbjudan 

Inbjudan till föreläsning den 8 november om ”Samverkan kring personer med 

demenssjukdom”. Pensionärsrådet har två platser, men ingen har möjlighet att delta. 

Margareta Bergman, förtroenderådet i Västertorp, är intresserad och går i stället. 

Hon kommer till sammanträdet den 22 november och rapporterar från 

föreläsningen.  

 

Inbjudan till ”65+” i Liljeholmsgallerian den 30 oktober delades ut.  

 

§ 8. Möte med stadsdelsnämnden 

 

Ärende 3. Medborgarförslag om ”Ett musik- och kulturhus för unga – med hjälp 

av vuxna – Kring en möjlig utveckling för brandstationen i Midsommarkransen 

Pensionärsrådet tycker att detta är ett bra förslag. Det är brist på lokaler i stadsdelen 

och detta är ett tillfälle att använda en lokal till något bra. Det finns heller inget 

kulturhus eller någon bra mötesplats för olika åldrar i stadsdelen.  

 

Abit Dundar (FP) svarade att förslaget först ska beredas av förvaltningen, innan 

stadsdelsnämnden fattar beslut. Ett problem är att lokalen inte är anpassad utifrån ett 

tillgänglighetsperspektiv och därför behöver byggas om samt renoveras. 

Exploateringsnämnden är ansvarig nämnd och fattar beslut i denna fråga.  

 

Eva Fagerhem (S) tycker att medborgarförslaget är en bra idé.  

Carita Stenbacka Tenezakis (V) tog upp att brandstationen ingår i LM-stad och är k-klassad. 

”Bruksbygd i storstaden”, enligt Stadsmuseet.  

 

 Ärende 7. Remiss om ”Förstudie Spårväg syd” 

Pensionärsrådet tycker det är viktigt att det blir ett spårvagnsalternativ för att binda 

ihop söderort. Det är det mest miljövänliga och hållbara alternativet, som också 

förvaltningen skriver. Det är angeläget att stadsdelsnämnden agerar för detta.  
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 Nämndens politiker var eniga om att förorda och verka för spårvagnsalternativet.  

   

 Trygghetsboende 

Pensionärsrådet frågade nämnden hur det blir med omvandlingen av servicehusen 

Axelsberg och Trekanten till trygghetsboenden. Vad innebär det för de boende och 

hur påverkar det hyran? Många boende känner sig oroliga och det går många rykten. 

 

Ordförande Abit Dundar (FP) informerade att enligt stadens budget är det 

stadsdelsnämnden själv som ska besluta om omstruktureringen, vilket han tycker är 

bra. Det ska finnas en mångfald av boendeformer i stadsdelen, som kan tillgodose 

äldres olika behov och önskemål. Nämnden och förvaltningen tar de boendes oro på 

största allvar. En tydlig och bra information är därför viktigt.  

 

Arbetsmiljöverket har inspekterat servicehusen och ställt krav på att  

hygienutrymmena måste åtgärdas då de inte uppfyller arbetsmiljökraven. Om detta 

inte åtgärdas måste stadsdelsnämnden och Micasa betala vita om 2 mnkr vardera per 

servicehus. En ombyggnation innebär att de boende måste evakueras. Det är inte 

rimligt att de boende ska behöva flytta, menar Abit Dundar. Några boende har också 

flyttat tidigare. Vid en omvandling från servicehus till trygghetsboende ges de 

boende möjlighet att bo kvar, om man så önskar. Förvaltningen/Ingrid Widebäck och 

Yvonne Goldberg informerade också att Arbetsmiljöverkets beslut har överklagats. 

Personalen har bra och fungerade arbetssätt när de ska hjälpa de boende till och i 

hygienutrymmena, vilket också beskrivs i överklagan.  

 

I stadsdelen finns också Fruängsgårdens servicehus med 104 lägenheter, som 

bedöms kunna tillfredställa behovet av servicehusboende. 

 

Eva Fagerhem (S) tycker det är olyckligt att omvandla två servicehus och att de 

boende som vill fortsätta att bo på servicehus i så fall måste flytta till Fruängsgården. 

Staden har pengar, så detta är möjligt att lösa. 

 

Pensionärsrådet undrade varför man ska välja att flytta till ett trygghetsboende. Här 

finns ingen personal och hjälp som på ett servicehus. Den äldre kan väl lika bra på 

bo kvar hemma?  

 

Eva Fagerhem (S) svarade att hon tycker detta är en relevant fråga. Det är skillnad 

att bo på servicehus och på trygghetsboende.  

 

Yvonne Goldberg informerade att lägenheterna i trygghetsboende förmedlas via Bostad 

Stockholm. Det behövs inget biståndsbeslut. Social samvaro med olika aktiviteter som 

anordnas av värdinna och trygghetslarm, är det som skapar trygghet i trygghetsboende. 

Detta anordnas av fastighetsägaren Micasa. Angående hyran kan den komma att höjas med 

100-200 kronor, enligt den uppgift som förvaltningen fått av Micasa. 

 

Den som bor på trygghetsboende och har behov av hemtjänstinsatser ansöker om detta hos 

förvaltningen, precis som för dem om bor på servicehus, seniorboende eller i ordinärt 

boende. Hemtjänstinsatser ges utifrån den enskildes behov och kan ges alla tider på dygnet. 

Skillnaden jämfört med servicehus är att den äldre väljer hemtjänstutförare. En annan 
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skillnad är att hemsjukvården utförs av vårdcentralen. På Trekantens servicehus ligger 

vårdcentralen vägg i vägg med servicehuset. Även på Axelsberg ligger vårdcentralen nära.  

 

Pensionärsrådet frågade hur det blir med Seniorhälsans verksamhet och förtroenderåden.  

På trygghetsboende står Micasa för aktiviteterna och erbjuder de boende möjlighet att delta 

i boråd/trivselråd. Förvaltningen återkommer med närmare information.  

 

Tomma servicehuslägenheter 

Pensionärsrådet frågade varför det finns så många tomma servicehuslägenheter, då 

det finns äldre som önskar flytta till servicehus. En grupp är bl.a. äldre som bor 

otillgängligt i hus utan hiss och inte kan ta sig ut. I övrigt är de ”pigga”. Många 

känner också att det inte är någon idé att ansöka om servicehuslägenhet eftersom 

man får nej på grund av att kraven för att få bo på servicehus är så höga.  

 

Eva Fagerhem (S) svarade att riktlinjerna för bedömning av servicehusboende är 

restriktiva, vilket är en anledning till att de äldre får avslag på sin ansökan. 

 

Carita Stenbacka Tenezakis (V) informerade att det i socialtjänstlagen tas upp att den äldre 

ska ha välbefinnande i sitt boende. Just välbefinnandet förbigås ofta i bedömningen. 

 

Ingrid Widebäck informerade att antalet äldre över 80 år minskar och att det är en minskad 

efterfrågan på servicehus. Det är färre som ansöker om servicehus. De äldre som bor i hus 

utan hiss och i övrigt klarar sig själva beviljas inte servicehusboende enligt stadens 

riktlinjer. Trygghetsboende kan för dessa äldre vara ett möjligt alternativ, vilket 

pensionärsrådet instämde i.  

 

Jonas Naddebo (C) tog också upp att det finns en minskad efterfrågan på servicehusboende. 

I frågan om omvandling till trygghetsboende är det viktigt att se helheten, menade han.  

 

Förslag från pensionärsrådet om information i mindre grupper 

Pensionärsrådet framförde att det är mycket angeläget att förvaltningen och 

politikerna träffar de boende, lyssnar och svarar på deras frågor samt förklarar skälen 

till varför servicehusen ska omvandlas till trygghetsboende. Pensionärsrådet föreslog 

att de boende delas upp i mindre grupper när man informerar, så att alla ges 

möjlighet att komma till tals och ställa sina frågor.   

 

Förvaltningen och nämnden tyckte detta var ett bra förslag. Det är också viktigt att ta 

lärdom av andra omvandlingar som genomförts, så att förvaltningen och nämnden 

kan ge en bra och tydlig information, menade Abit Dundar (FP).  

 

Bibliotek på Axelsbergs servicehus 

 Pensionärsrådet undrade hur det blir med biblioteket på Axelsbergs servicehus. 

 

Abit Dundar (FP) svarade att beslut togs av kulturnämnden 2009 om ett ”farfar - 

barnbarn bibliotek”.  Tanken är att biblioteket ska drivas i projektform under två år i 

samverkan mellan fastighetsägaren Micasa, stadsdelsförvaltningen och 

kulturförvaltningen. 

 

§ 9.  Nästa sammanträde 

Tisdagen den 22 november, kl. 9.15-12.00 med förmöte kl. 9.15-10.00.  
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Plats: Förvaltningen, Besöksrum 1. 

  

Nästa möte med nämnden äger rum under våren. Pensionärsrådet hoppas på samma 

uppslutning som vid dagens möte. 

 

§ 10.  Sammanträdet avslutas 

Ordförande tackade nämnden och förvaltningen för ett givande möte och förklarade 

därmed sammanträdet avslutat. 

                                                                            

 

Vid protokollet: Anneli Rydström 


